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København 29.05.2024 

 
 

OPSUMMERING AF METTE FREDERIKSENS TALE VED FOLKETINGETS 

AFSLUTNINGSDEBAT 

 
Hvad er nyt? Statsminister Mette Frederiksen har holdt sin tale ved Folketingets afslutningsdebat. Her 
havde hun fokus på sundhedsvæsenet og balancen mellem by og land, vold og kriminalitet, 
afbureaukratisering, fritidsjob, opioider, techgiganter, krigen i Gaza, krigen i Ukraine, EP-valget og 
debatten om arbejdsmoral. 
 
Hvorfor er det relevant? Afslutningsdebatten markerer afslutningen på folketingsåret, og her afgiver 
statsministeren en redegørelse for regeringens politik under forespørgsel til statsministeren om den 
indenrigs- og udenrigspolitiske situation. I talen lanceres ofte nye initiativer og prioriteter, ligesom 
regeringens resultater fremhæves. 
 
Hvad sker der nu? Debatten vil fortsætte hele dagen og formentlig til den anden side af midnat. Efter 
statsministerens besvarelse får de politiske ordførere for partierne i Folketinget ordet, og én efter én 
holder de deres ordførertale. Efter hver ordførertale er der debat, hvor folketingsmedlemmerne kan 
stille spørgsmål til den aktuelle ordfører. Afslutningsvist går statsministeren igen på talerstolen. 
 
Materialer 

• Du kan følge debatten her: LINK (FT.dk) / LINK (DR)  

• Læs hele talen her. 
 
Nedslag i talen – alle er direkte citater 

• Hver især har vi vores egen læge. Eller har vi nu også det? På papiret er svaret ja. Men som 
med så meget andet, så ser virkeligheden anderledes ud. 

• Lolland er et af de steder i landet, hvor rigtig mange danskere har hjertekarsygdomme, og 
hvor middellevetiden er cirka 5 år kortere end hos dem, der bor i Rudersdal. 

• Det er godt, at vi har fokus på at uddanne flere læger i almen medicin. Først kom 
lægeuddannelsen til Aalborg. Som noget nyt sker det nu også i Esbjerg, hvor den nye 
uddannelse i medicin det første år fik 1.389 ansøgere til 32 pladser. 

• Den hurtige og professionelle behandling på sygehusene skal vi holde fast i og udvikle. Men 
mange kronikere og ældre mennesker kan få mere livskvalitet uden en hospitalsindlæggelse. 

• Her skal lægerne spille en endnu mere afgørende rolle. Hurtig opsporing og udredning. Og 
bedre sammenhæng mellem sygehuset, genoptræning og rehabilitering og behandling i 
hverdagen. Måske endda derhjemme. 

• Og derfor har vi brug for at skabe en bedre fordeling. Så der bliver flest læger der, hvor der 
også er flest syge. 

 

• Der er selvfølgelig også meget, jeg ikke er tilfreds med. 

• For en uge siden sluttede livet for en kun 15-årig ung dreng. Han steg af bussen her i 
København. Blev knivdræbt. En af de formodede gerningsmænd var kun 14 år. 

https://www.ft.dk/aktuelt/webtv/video/20231/salen/101.aspx
https://www.dr.dk/drtv/kanal/192100
https://www.stm.dk/statsministeren/taler/statsministerens-tale-ved-folketingets-afslutning-den-29-maj-2024/
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• Over de sidste par dage har der været meget voldsomme overfald i Viborg og Esbjerg. Og jeg 
kunne blive ved. Jeg sender min dybeste medfølelse til ofrenes familier. Det er smertefuldt. Og 
ulykkeligt. 

• Vi har allerede strammet ganske meget op. Strengere straffe. For våben, vanvidskørsel og nu 
også for kniv. 

• Og til dem, der ikke kun synes, vi skal stramme, så er der blevet brugt millioner og atter 
millioner på forebyggelse. Men det er bare ikke nok. 

• Jeg vil foreslå, at vi ser på, om vi kan gøre endnu mere for at få flere udviste sendt hjem. 

• Jeg vil foreslå, at vi straffer hurtigere og hårdere. 

• Derfor er en stram udlændingepolitik afgørende. For alle os, der uanset etnicitet gerne vil 
have et trygt Danmark og ikke skal være bange for en opringning midt om natten på grund af 
de få. De få, som er blevet for mange. 

 

• Noget andet, jeg ikke er tilfreds med, er, at udgifterne til administration er steget markant. 

• Derfor vil vi reducere den statslige administration med 1.000 årsværk det første år. Og flere 
de efterfølgende år. 

 

• Den lovgivning, der i dag skaber bureaukrati. Ja, den har vi jo altså selv vedtaget. Enten her i 
Folketingssalen eller i EU. 

• Lad os tage børn og unges fritidsjob. Et eksempel: En 13-årig må gerne sætte bøger op på 
biblioteket. Men at gøre det samme i en boghandel er forbudt. 

• Regeringen vil foreslå en omfattende ændring af reglerne. Så det bliver markant nemmere at 
få et fritidsjob. Få den første løn. Vokse med ansvaret. Blive en del af et forpligtende 
fællesskab. 

• I EU-direktivet står der direkte, at ”børns sårbarhed kræver, at medlemsstaterne indfører 
forbud mod, at de arbejder”. 

• Er det ikke nærmere lige omvendt? At det at have et fritidsjob faktisk gør én mindre sårbar 
og mere robust? 

 

• Helt absurd bliver det i hvert fald, når man tænker på, hvad vi omvendt ikke lykkes med at 
beskytte vores børn og unge imod. 

• Oxycodon, tramadol og fentanyl. Det er nogle af de stoffer, der går under betegnelsen 
’opioider’ 

 

• Og her er vi ved et andet emne, som vi heller ikke beskytter vores børn imod. 

• Mens 13-årige ikke har lov til at skrælle kartofler i en daginstitution, så må de gerne være på 
TikTok, Snapchat eller Instagram. 

• Jeg tror, at man skal se på de negative virkninger af de sociale medier med samme alvor, som 
dengang man forstod, det var skadeligt at køre uden sikkerhedssele og ryge i klasseværelset. 

• Tech-giganterne har udviklet og designet deres algoritmer på en måde, der skaber 
afhængighed. 

• Og med milliarder af data om adfærd optimerer de konstant, hvordan brugernes 
opmærksomhed bedst fastholdes. 

 

• Ser vi rundt i verdens brændpunkter. Så er det desværre mistillid. Splittelse. Polarisering. 
Foragt. Ja, ligefrem had. Der dominerer. 

• Der er et akut behov for mere nødhjælp til Gaza. En øjeblikkelig, humanitær våbenhvile. 

• Hamas skal frigive de gidsler, de nu har holdt fanget i mere end et halvt år. Og nedlægge sig 
selv. Verden har ikke plads til terror. 

• Israel skal give lastbilerne med nødhjælp passage. 

• Og de skal lade være med en landoffensiv i Rafah. Raketter der rammer ned i tæt befolkede 
områder. Fyldt med folk på flugt. Er totalt uacceptabelt. 
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• Det internationale verdenssamfund må presse endnu hårdere på for den løsning, som parter 
på begge sider desværre ikke ønsker sig. 

• To stater, der lever side om side. Og anerkender hinandens ret til at eksistere. Så israelske 
børn og palæstinensiske børn kan vokse op i fred og sikkerhed. 

 

• Demokratierne er under pres. 

• Tydeligst i Ukraine, hvor Rusland fortsætter deres brutale angrebskrig. 

• der er intet, der tyder på, at Putin stopper. Tværtimod skal vi indstille os på, at Ukraine kun er 
starten på en ny æra. 

• Rusland er nu en reel trussel mod Europas frihed. Med påvirkningskampagner direkte ind i 
vores demokratiske valg. Med cyberangreb. Med destabilisering i lande og regioner verden 
over. 

• Derfor opruster vi nu. I Europa. I Danmark. 
 
 

• Man siger tit om valg, at der er meget på spil. Når europæerne skal stemme til Europa-
Parlamentet den 9. juni. Så er det vitterligt rigtigt. 

• Det handler om fred og sikkerhed. Det handler om frihed. 

• De næste fem år for Europa kan blive definerende for de næste fem årtier. 

• Klimaforandringer. Hvor vi kan inspirere resten af Europa ved at vise, at man godt kan 
gennemføre en ambitiøs grøn omstilling og samtidig skabe arbejdspladser. 

• Migration. Hvor Danmark går forrest i at føre en stram udlændingepolitik. Men hvor vi også er 
afhængige af, at der er styr på Europas ydre grænser. 

• Tech-giganter. Som skal reguleres hårdere og tvinges til at tage et langt større ansvar, inden 
de stjæler barndommen fra vores børn. 

• EU har brug for de danske ideer og den danske realisme. 

• Og Danmark har brug for et stærkt og handlekraftigt EU. Vores europæiske samarbejde er det 
bedste værn mod krig og ufrihed. 

 

• Mens store dele af resten af verden går til valg i år, og vi selv skal stemme til Europa-
Parlamentet. Så må vi vente med valg til Folketinget. 

• Men vi er ikke engang halvvejs i valgperioden nu. Og der er meget, vi stadig gerne vil nå. 
 

• Lige nu forhandler vi med kommuner og regioner om økonomien for næste år. Her har vi en 
fælles interesse: At der bliver råd til at løfte den nære velfærd. 
 

• Vi er også i gang med at forhandle en trepartsaftale på plads, der skal føre til en CO2-afgift i 
landbruget. Bedre natur. Rent drikkevand. Og mere skov. Fremskrivningen viser, at vi når vores 
klimamål i 2025. Det er godt. Det er mere end godt. Nu er opgaven at give en trængt dansk 
natur bedre vilkår. 
 

• Og vi er på vej med udspil om blandt andet bedre vilkår for iværksættere. 
 

• I mandags støtte til investeringer i vores grønne industri. Og efter sommer kommer et 
omfattende sundhedsudspil. 
 

• Jeg undervurderede modstanden mod vores forslag om at afskaffe Store Bededag. 

• Danskernes arbejdsmoral er helt i top, og langt de fleste danskere er glade for deres arbejde. 

• Og derfor var det nok heller ikke det rigtige tidspunkt at starte en debat om arbejdstid på. 

• Og måske ramte jeg bolden skævt. Eller blev misforstået. Måske begge dele. I hvert fald blev 
det oversat til, at danskerne skal arbejde mere. Og det beder hverken regeringen eller jeg 
om. 
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• Jeg tror, det er kommet for at blive, at regeringsmagten ikke altid er forankret i en rød blok 
eller en blå blok. 
 

• Og så er der nogle områder, hvor det viser sig, at der er en større fællesmængde, end man 
måske troede. 

• Organdonation. Abortgrænsen. Diskussionen om aktiv dødshjælp. 
 

• Jeg glæder mig til, at vi kan præsentere regeringens udspil til en ny værdighed i 
socialpolitikken. Som i hvert fald er et eksempel på det. 
 

• Men for nu vil jeg gerne dvæle ved regeringens uddannelsespolitik. Vi prioriterer massive 
investeringer i vores uddannelser. 

• Regeringen har indgået aftaler og fremlagt udspil om folkeskolen, universiteterne og 
erhvervsuddannelserne. 

• Det næste bliver ungdomsuddannelserne og de uddannelser, der retter sig mod 
velfærdsfagene. 

• I regeringen tror vi mere og mere på behovet for en helt ny ungdomsuddannelse, som vil give 
vores unge både bedre tid og en bedre faglig ballast. 


